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مدير شبكه مستند در مراسم رونمايي 
از منشور مستند انقلاب اسلامي، جريان 
مس�تند انقلاب�ي را همپاي س�ينماي 
داستاني و گاهي جلوتر از آن دانست. 
به گ��زارش »ج��وان« آيي��ن رونمايي از 
منشور مس��تند انقلاب اسلامي عصر روز 
يك ش��نبه با حضور جمعي از هنرمندان، 
مستند سازان و مس��ئولان هنري كشور 
برگزار شد. در اين مراسم منشور مستند 
انقلاب اس��لامي كه توصيه رهبر معظم 
انقلاب به مستندسازان جوان است توسط 

نادر طالب زاده خوانده  شد. 
جمعي از مستندسازان انقلاب، 22 دي ماه 
در ديدار صميمانه اي با رهبر معظم انقلاب 
اسلامي، مسائل خود را با معظم له در ميان 
گذاش��تند. در اين جلس��ه وحيد چاووش، 
محمدعلي فارسي، حسين شمقدري، علي 
صدري نيا، محسن يزدي، مهدي نقويان، نادر 
طالب زاده، سليم غفوري، محسن اسلام زاده، 
محسن آقايي، محسن بروني، حسن يادگاري 
و كميل سوهاني حضور داشتند. مراسم پس 
از ت��لاوت آيات��ي از كلام الله مجيد و پخش 
سرود جمهوري اسلامي به طور رسمي آغاز و 
سپس محمدعلي صدري نيا با خواندن متني 

از شهيد آويني اجراي مراسم را آغاز كرد. 
محسن مؤمني شريف رئيس حوزه هنري در 
ابتدا به حضار و هنرمندان خوشامد گفت و 
تأكيد كرد: اين منشور جهت درست را به ما 
و هنرمندان اين حوزه نشان مي دهد. براي 
معرفي انسان و دفاع مقدس همه زحمت 
كشيدند اما مستند سازان در ارائه حقايق 

انقلاب موفق تر هستند تا ادبيات و... 
هنرمندان به حوادث هويت مي دهند اما 
برخي ماجراها به قدري بزرگ است كه هنر 
در مقابل آن كم مي آورد و ظرفيت لازم را 

براي نمايش ندارد مثل واقعه عاشورا. 
وي ادامه داد: برخي هنرها حقايق را تغيير 
مي دهند مث��ل ارائه درام و داس��تاني اما 
مس��تند عين حقيقت را بي��ان مي كند و 
صاحبان فطرت هاي پاك آن را مي پذيرند. 

مسائل انقلاب هم از اين نوع است. 
مؤمني ش��ريف در ادام��ه گف��ت: امروز و 
مراسم رونمايي از منشور مستند انقلاب 

نقطه عطفي براي مستند است. 
وي درب��اره ديدار با مق��ام معظم رهبري 
گف��ت: س��ال گذش��ته حضرت آق��ا در 
روزهاي پنج ش��نبه براي ديدار صميمانه 
با هنرمندان فرصت گذاشتند. 12 جلسه 
برگزار ش��د، ارگان ها و نهادها فهرس��ت 
دادند كه امس��ال نوبت به ح��وزه هنري 
رسيد. آقاي يزدي خوش فكري كردند و 
اين جلسه را مخصوص مستندسازان قرار 
دادند، جلسه صميمي بود. حضرت آقا در 
مقابل پرسش ها پاسخ دادند و توصيه اي 

نوشتند كه رونمايي مي شود. 
    غفوري: مستند انقلاب جريان ساز 

و جلوتر از سينماي داستاني است
س��ليم غفوري تهيه كننده و مدير شبكه 
مستند در بخش ديگر مراسم گفت: خدا 
را شاكرم پيام حضرت آقا فرصتي فراهم 
آورد ك��ه گرد ه��م بياييم. پيام ايش��ان، 
منشور مستند س��ازان انقلابي است. اين 
جريان مستند انقلابي تا به امروز همپاي 
سينماي داستاني و گاهي جلوتر حركت 
داشته اس��ت. هنرمندان مستند انقلاب 
در جريان س��ازي از هنرمندان س��ينما 
جلوتر هس��تند ، مستندس��ازي انقلابي 
تنها معطوف به انقلاب و جنگ و مقاومت 
نيس��ت، يك بخش مهم اين موضوعات 
است كه بتوانيم ريشه هاي انقلاب را تبيين 

كنيم. با توجه به آنچه در منطقه مي گذرد 
امنيت، آرام��ش، حل بيكاري، مس��ائل 
و مش��كلات اقتصادي هم وظيفه است. 
درد جامعه ب��ا نگاه برون رفت از مش��كل 
بايد ارائه ش��ود . معضلات و مشكلات اگر 
با نگاه درست ساخته شود مستند انقلابي 
است، مستندساز انقلابي جامعه را نااميد 
نمي كند. همان طور كه حضرت آقا تأكيد 
كردند  اگر مي خواهيم مستند بسازيم ارائه 
طريق برون رفت و كاهش آس��يب ها بايد 
مدنظر باش��د. آنچه بايد در مسير راهنما 
باشد نگاه انقلابي است كه بايد حفظ شود، 

تمجيدها و تشويق ها باعث غرور نشود. 
وي تأكي��د ك��رد: حفظ روحي��ه انقلابي 
باعث ارائه نگاه درس��ت به جامعه است، 
سينماي مستند از نگاه درست به جامعه 
نگاه درست منتقل مي كند. پيام حضرت 
آقا راهگشاست و براي رشد بهتر آثار و نگاه 

درست است كه انشاالله ادامه مي يابد.
محسن برمهاني فعال حوزه بين الملل در 
بخش ديگر مراس��م گفت: بعد از جلسه 
و خوان��دن پيام حض��رت آقا احس��اس 
مي كنم روح و حال تازه اي يافتم. در حوزه 
بين الملل موضوعي است كه در سال هاي 

اخير قابلي��ت خوبي براي ارائ��ه آثار پيدا 
كرده كه بايد به اين فكر كنيم كه چگونه 
اين لحن را براي مخاط��ب خارجي ارائه 

دهيم تا به درستي مفاهيم منتقل شود. 
س��پس مهدي نقوي��ان ب��ا اداي دين به 
طهماسب براي زحماتي كه ايشان براي 
مستند كشيدند، متني را درباره مستند 
انقلابي خواند. در ادامه محسن يزدي مدير 
مركز مستند حوزه هنري به ديدار رهبري 
اشاره كرد و گفت: حضرت آقا بسيار خوب 
گوش مي كنند و جايي را متوجه نش��وند 
مي پرس��ند، يادداش��ت مي كنند، ارجاع 
مي دهند و اين كاملًا نش��ان مي دهد كه 

جلسه عملياتي است. 
وي ادام��ه داد: به نظ��رم بايد ب��ه دور از 
هيجانات درباره مس��ائل مهم كار كنيم و 
اگر گرفتار بي اخلاقي ها شديم بايد خود 
را پالايش كنيم و كارها را بيش��تر جدي 
بگيريم. پس از يزدي، خالقي مستندساز 
اهل مش��هد قطعه اي از يادداشتي كه در 
ديدار با حضرت آقا نوشته بود را خواند كه 

بخشي از منشور مستند انقلاب است. 
در ادامه بهروز نوراني پور كارگردان 157 
گفت: دغدغ��ه مستندس��ازان، نابرابري 
مس��تند در تولي��د و عرض��ه نس��بت به 
سينماي داستاني است و هنوز مستند به 
سبد فرهنگي خانواده ها اضافه نشده است. 
بايد دغدغه مستند سازان را برطرف كرد. 
سينماي مستند قابليت و ظرفيت دارد كه 

انديشه ها و آرمان هاي نظام را ارائه دهد.
  طالب زاده: ضرورت خلق 

مستندهاي انقلابي كه بدبينان هم 
مجبور به ديدن آن هستند

در بخش پاياني مراس��م، منشور مستند 
انقلاب اس��لامي با حضور نادر طالب زاده 
از پنجره اي كه تعبيه شده بود رونمايي و 

طالب زاده متن منشور را قرائت كرد. 
وي از حضور در جلسه ابراز خرسندي كرد و 
گفت: خوشحالم كه در اين محفل هستم. اين 
مسير انقلاب است و براي آن جشن مي گيريم. 
منشور مستند انقلاب اسلامي سيگنالي است 
كه آقا ارائه دادند و هم��ه فرازها را فرمودند. 
مستندسازان انقلابي ميوه جديدي هستند 
كه يه نوع مس��تند جديد خل��ق مي كنند و 
بدبينان هم مجبور هستند آن را ببينند. اين 
قدرت مستند است. وي ادامه داد: بايد با زبان 
هنر انحرافات در مسير انقلاب را نمايش داد. 
مستند انقلاب با منشور ارائه شده ميوه جديد 
است. در مراس��م رونمايي از منشور مستند 
انقلاب اس��لامي چهره هايي چون محسن 
مؤمني ش��ريف رئيس حوزه هنري، مديران 
بخش هاي مختلف حوزه هنري و هنرمنداني 
چون انسيه شاحسيني، جهانبخش سلطاني، 
مهدي نقويان، محمدعلي شعباني، سيدزاده 
و مستندسازان مراكز استاني حوزه هنري 

حضور داشتند.

در مراسم رونمايي از منشور مستند انقلاب اسلامي مطرح شد

مستند انقلاب جلوتر از سينماي داستاني است
 

كارگ�ردان يونيت دوم فيلم س�ينمايي »به 
وقت ش�ام« درباره صحنه هاي اكش�ن اين 
فيلم گفت: »به وقت شام« ش�رايطي ايجاد 
كرد كه ايده هايي كه شايد هيچ گاه به خاطر 
ش�رايط مال�ي ام�كان تحقق بخش�يدن به 
آن وجود نداش�ت، قابليت اج�را پيدا كند. 
فيلم سينمايي »به وقت ش��ام« به كارگرداني 
و نويس��ندگي ابراهيم حاتمي كيا كه قرار است 
در سي وشش��مين دوره جش��نواره فيلم فجر 
رونمايي شود، داستاني حادثه اي و اكشن دارد و 
مهرداد خوشبخت كارگردان و تدوينگر سينما، 
كار تدوين و كارگرداني يونيت دوم اين فيلم را 

انجام داده است. 
مهرداد خوشبخت در گفت وگو با ايسنا با اشاره 
به اينكه »ديدگاه هاي هميش��گي حاتمي كيا 
در فيلم »به وقت ش��ام« نيز وجود دارد« بيان 
كرد: اين فيلم يك داس��تان پرحادثه است كه 
ب��ا محوريت موض��وع داعش و كمك رس��اني 
خلبانان ايراني به مردم بي گناه سوريه، ساخته 

شده است. 
اين فيلم با كارهاي قبل��ي حاتمي كيا متفاوت 
اس��ت و تجربيات جديدي در آن وجود دارد. 
به ط��ور مث��ال در زمينه جلوه ه��اي بصري و 
صحنه هاي اكشن كه ايشان در فيلم سينمايي 
»چ« و سپس »باديگارد« تجربه كرده اند، اكنون 

در »به وقت شام« قابل توجه تر است. 
تدوينگر »به وقت شام« بيان كرد: اولين نسخه 
تدوين ش��ده اين فيل��م بي��ش از 25۰۰ پلان 
داش��ت. تدوين آن چندين ماه زمان برد، زيرا 
حجم پلان ها بسيار زياد بود و يك صحنه گاهي 
با ش��ش دوربين، فيلمبرداري ش��ده بود و در 

نهايت بايد بهترين آنها انتخاب مي شد. 
او ادامه داد: يك مقدار از سختي هاي كار از اين 
جهت بود كه در سينماي ايران تجربه ساخت، 
چنين فيلم هايي را كمتر داشته ايم. گاهي زمان 
فيلمبرداري فكر مي كرديم همه چيز خوب شده 
است، اما در تدوين دچار مشكلاتي مي شديم و 

بايد براي آن راه حلي پيدا مي كرديم. 
روش كار آقاي حاتمي كيا اينطور بود كه من در 
ابتدا سكانسي را بر اساس فيلمنامه و حرف هايي 
كه با ه��م زده بوديم تدوين مي كردم س��پس 
با حضور ايش��ان اصلاحات يا تغيي��رات انجام 
مي شد. خصوصيت بسيار مهم او اين است كه 
تعلق خاطر زيادي به پلان هايش ندارد و حاضر 
است به نفع كليت فيلم پيشنهادات تدوينگر را 
بشنود و اگر به نتيجه رس��يد حذف، جابه جا و 

تغييراتي اعمال شود. 
مهرداد خوشبخت با اش��اره به اينكه »تدوين 
»به وقت ش��ام« با پيش��نهاد و اص��رار بنده به 
صورت همزمان با فيلمبرداري آن انجام ش��ده 
است« گفت: تدوين كردن يك فيلم به صورت 
همزمان مي تواند باعث س��رعت بخش��يدن به 
فرآيند ساخت فيلم ش��ود و همچنين به بهبود 
كيفيت فيلم هم كمك مي كند، زيرا در ش��يوه 
تدوين همزمان، كارگردان خيلي زود فيلمش 
را مي بين��د. به گفته آق��اي حاتمي كيا تاكنون 
هيچ يك از فيلم هايش به طور همزمان تدوين 
نشده بود و هميشه فيلمبرداري تمام مي شده 
و س��پس تدوين فيلم را آغاز مي كردند اما بعد 
از اين تجربه، اذعان كردن��د كه براي فيلم هاي 
بعدي شان هم همين كار را خواهند كرد و از اين 
بابت خوشحالم كه باعث نشدم ذهنيت ايشان 

نسبت به تدوين همزمان منفي شود. 
اين كارگردان و تدوينگر درباره تجربه  كار كردن 
با حاتمي كيا يادآور ش��د: ما قب��ل از اين فيلم، 
تجربه كاري مشتركي نداش��تيم و همديگر را 
نمي ش��ناختيم و فقط كارهاي مرا ديده بود، از 

من دعوت كرد تا با او همكاري كنم. 
من هم با اشتياق وخوش��حالي پذيرفتم چون 
كارگردان مورد احترام من هس��تند و اين نوع 
تجربه را در مقطعي از فيلم »ملك س��ليمان« 
هم با آقاي بحراني )به عنوان كارگردان يونيت 
2( داش��تم. تجربه هاي جديد هميش��ه برايم 
جذاب هس��تند و به انجام كارهاي سخت كه 
به صبر و حوصله زياد نياز دارد تمايل شديدي 
دارم بنابراين قبل از ش��روع فيلمبرداري و در 
مرحله پيش توليد جلس��ات زيادي داشتيم تا 
بتوانم به سليقه ايشان نزديك شوم و همچنين 
اس��توري بوردها و كانس��پت هايي كه سهيل 
دانش اشراقي كشيده بود در اين راه به ما خيلي 

كمك كرد. 
او ادام��ه داد: اينكه حاتمي كي��ا پذيرفت يك 
كارگردان ديگر در كنارش حضور داشته باشد، 

از مناعت طبع و تس��لطش به كار سرچش��مه 
مي گي��رد و ه��ر كارگردان��ي زير ب��ار چنين 

تصميمي نمي رود.
او  س��ليقه  طب��ق  ب��ودم  موظ��ف  م��ن 
اس��توري  بوردهايي كه به توافق مي رسيديم را 
اجرا كنم. البته او در جاهايي هم دست مرا باز 
مي گذاشت و چون تدوين اين فيلم همزمان با 
فيلمبرداري انجام مي شد، صحبت هايي بين ما 
ش��كل مي گرفت تا به نظرات مشتركي دست 

پيدا كنيم. 
خوشبخت كه به عنوان كارگردان يونيت دوم 
اين فيلم بعضي صحنه هاي اكشن را كارگرداني 
كرده است، اضافه كرد: از فوايد دو يونيت شدن 
براي فيلمبرداري مي توان به اين اشاره كرد كه 
فشار س��نگين رواني بر دوش كارگردان كمتر 
مي ش��ود و چون ما مي خواس��تيم فيل��م را به 
جشنواره برسانيم اگر دو گروه نمي شديم زمان 
را از دس��ت مي داديم. دوم اينكه با اين روش با 
وجود بالا رفتن س��رعت فيلمبرداري، كيفيت 

فيلم پايين نمي آيد. 
در جاهايي هم كه گروه دوم وجود نداشت، من 
در كنار ايشان سر صحنه سعي مي كردم مفيد 
واقع شوم و متقابلًا مي خواستم از اين امكاني كه 
براي من ميسر شده كمال استفاده را ببرم. خدا 
را شكر در سكانس ها و پلان هاي يونيت 2، پلاني 

پيش نيامد كه بخواهيم آن را تكرار كنيم. 
كارگردان يونيت دوم »به وقت شام« با اشاره 
به اينك��ه »ما در اين فيل��م صحنه هايي رئال 
داريم )مثل چپ كردن ماش��ين ها توس��ط 
بدل��كاران( كه با كم��ك جلوه ه��اي بصري 
كه به فرايند س��اخت فيلم كم��ك كردند و 
تلفيق خوب��ي صورت گرف��ت« تصريح كرد: 
من خوشحال بودم كه آن ايده ها و تجربياتي 
كه شايد هيچ گاه به خاطر شرايط مالي امكان 
تحقق بخش��يدن ب��ه آن وجود نداش��ت، در 
اين فيلم قابليت اج��را پيدا كرد و صحنه هاي 
پرهزينه و بزرگي س��اخته ش��د. متأس��فانه 
سينماي ما ظرفيت انجام اين صحنه ها را به 
خاطر هزينه بالاي آن ندارد مگر اينكه به شيوه 

دولتي سرمايه گذاري انجام شود. 
او تصريح كرد: متأس��فانه يك��ي از موانع مهم 
س��اخت فيلم هاي جنگي در س��ينماي ايران، 
هزينه هايي است كه شهرك دفاع مقدس جهت 
اجاره لوكيش��ن و ادوات و مهم��ات به فيلم ها 
تحميل مي كرد كه خوش��بختانه از زماني كه 
شهرك سينمايي دفاع مقدس زير نظر مؤسسه 
اوج قرار گرفت، كليه اين هزينه ها حذف شده  
و اين كار كم��ك بزرگي به س��ينماي ايران و 

توليدات جنگي كرده است. 
مهرداد خوشبخت درباره صحنه هاي حادثه اي 
فيلم »به وقت ش��ام« گفت: ما چن��د خودرو را 
در اين فيلم به طور كامل نابود كرديم و هزينه 
بالايي براي صحنه هاي اكشن داديم كه با وجود 
شهريار شهباززاده به عنوان مدير توليد و حمايت 
آقاي خزايي به عنوان تهيه كنن��ده اين امكان 
فراهم شد. همچنين تهيه لباس ها و تجهيزات 
نيز هزينه زيادي داش��ت. صحنه هاي اكش��ن 
اين فيلم در مكان ه��اي مختلفي فيلمبرداري 
شد. پلاتوي هواپيماي غول پيكر ايليوشين در 
تهران، بخش��ي از صحنه هاي بيروني هواپيما 
در فرودگاه نيروي هوايي مهرآباد بازسازي شد 
و بخش ديگر در پايگاه هوايي شيراز و شهرك 
دفاع مقدس و بيابان هاي اطراف تهران و البته 

بخشي هم در سوريه. 
او در صحبت هاي پاياني خود بيان كرد: به طور 
مثال ما در پلاتوي هواپيمايي كه در تهران بود، 
صحنه را كات مي كرديم و ب��ه درگيري بيرون 
هواپيما كه در ش��يراز فيلمبرداري مي كرديم، 
مي پرداختيم. در صحنه هاي��ي كه هلي كوپتر 
نيز وجود دارد، بخشي از آنها در تهران و بخشي 
ديگر در بيابان هاي اطراف تهران فيلمبرداري 
مي شد، كه اتصال دادن اينها با هم كار دقيقي 
بود، چه از لحاظ راكورد بازي و چه نورپردازي و 

جلوه هاي بصري و تدوين.
 در مجموع »به وقت ش��ام« فيلم شلوغي بود 
و همه اينها به كارگردان��ي پرانرژي و متمركز 
مثل حاتمي كيا نياز داش��ت. براي پايان  فيلم 
زمان زي��ادي صرف تدوين ش��د تا ب��ه نتيجه 

مطلوب برسيم. 
در اين ميان ممكن بود اختلاف نظرهايي هم بين 
من و آقاي حاتمي كيا رخ دهد اما او كارگردان 
جسوري است و اين امكان را به عوامل مي داد تا 

نظرات خود را به راحتي بيان كنند.

در آستانه رونمايي »به وقت شام« مطرح شد

ناگفتههاييازجديدترينفيلمحاتميكيا

حف�ظ روحيه انقلاب�ي باعث ارائه 
ن�گاه درس�ت ب�ه جامعه اس�ت، 
سينماي مستند از نگاه درست به 
جامعه نگاه درست منتقل مي كند. 
پيام حض�رت آقا راهگشاس�ت و 
براي رشد بهتر آثار و نگاه درست 
اس�ت كه انش�االله ادامه مي يابد

برجسته شدن اعتراض به تبعيض 
دستمزدها در كنار انتقاد از 

سوءاستفاده هاي جنسي 

فريمن هم  از نابرابري هاي 
جنسيتي هاليوود انتقاد كرد 

     فرزين ماندگار
افشاگري هاي جنسي در هاليوود باعث شده 
انتقاد به تبعيض جنسيتي كه در بي عدالتي 
دس�تمزدها ميان مردان و زنان در هاليوود 
وجود دارد و طي دو، س�ه سال اخير سر باز 
كرده بيش از پيش مورد ملامت قرار بگيرد. 
پيش از اينكه رس��وايي واينستين تهيه كننده 
سرشناس هاليوودي مطرح شود يكي، دو سال 
بود كه مس��ئله تبعيض جنسيتي در پرداخت 
دستمزدها از سوي برخي بازيگران زن هاليوود 
مطرح شده بود اما صداي زنان شنيده نمي شد، 
رس��وايي هاي جنس��ي در هاليوود ب��ار ديگر 
موضوع دستمزها را برجسته كرده و البته باعث 
شده برخي از مردان نيز در دفاع از زنان به اين 

مسئله ورود كنند. 
پس از آنكه چند روز پيش رابرت ردفور بازيگر 
سرشناس امريكايي و مؤسس جشنواره فيلم 
ساندنس در نشستي مطبوعاتي با حمايت از 
شنيده ش��دن صداي زنان در صنعت سينما، 
اين امر را نقطه اوجي براي اين صنعت خواند، 
مورگان فريمن بازيگر كهن��ه كار هاليوود نيز 
دو روز پي��ش وقتي براي گرفت��ن جايزه يك 
عمر دستاورد از انجمن بازيگران روي صحنه 
رفت، با سخنراني خود به نابرابري جنسيتي در 

هاليوود انتقاد كرد. 
مورگان فريمن كه قرار بود در مراسم امسال 
اهداي جوايز بازيگران امريكا با دريافت جايزه 
دستاورد يك عمر تجليل شود، هنگام پذيرش 
اين جايزه با س��خناني كوتاه ول��ي تأثيرگذار 
و متف��اوت از نابرابري جنس��يتي در هاليوود 

گلايه كرد. 
    نگاهي مترقي وجود ندارد

فريم��ن در اي��ن س��خنراني و ب��ا اش��اره به 
مجسمه اي كه به عنوان جايزه به وي اهدا شد، 
گفت: نمي خواستم اين كار را بكنم، اما حالا به 
ش��ما مي گويم چه چيز اين مجسمه و اهداي 
آن نادرست است؛ اينكه نگاهي مترقي وجود 
ندارد. در برابر ما همچنان نابرابري جنسيتي 
وجود دارد. شايد اين حرف ها به معني شروع 

چيزي باشد. 
فريمن پس از درياف��ت جايزه خود افزود: اين 
فراتر از افتخار اس��ت، اين به معني جا داشتن 

در تاريخ است. 

وي با تش��كر از انجمن بازيگران، فرزندانش، 
همكار تجاري اش، همسرش در زندگي و نيز 
ريتا مورنو كه اين جايزه را به فريمن اهدا كرد، 
يادي از گذشته كرد كه خودش در سال 2۰1۴ 
همين جايزه را به وي اه��دا كرده بود. اين دو 
همديگر را در 5۰ س��ال اخير مي ش��ناختند 
و هم��كاري با يكديگ��ر را از س��ال 1۹71 در 
سريال مدرسه اي »كمپاني الكتريك« شروع 

كرده بودند. 
مورنو روي صحن��ه گفت: م��ورگان به نوعي 
چيزي بيش از فقط يك بازيگر اس��ت، او يك 
روايتگر، يك تهيه كننده، يك بشردوست و يك 

گنجينه ملي است. 
    زبان سرخ، سر سبز مي دهد بر باد

فريمن ۸۰ س��اله كه اس��طوره اي س��ينمايي 
محس��وب مي ش��ود، ي��ك جاي��زه از انجمن 
بازيگ��ران صحنه ني��ز دارد، دو گل��دن گلوب 
گرفته و يك اسكار براي بازي در فيلم »دختر 

ميليون دلاري« در كارنامه اش است. 
وي زماني گفته بود: زبان سرخ سر سبز مي دهد 
بر باد و حرف هاي��ت تو را در حرف��ه ات پايين 
مي كشد. اين پس از آن بود كه وي نقش هاي 
مهم را يك��ي پس از ديگري از دس��ت مي داد. 
بازيگر نامدار در مصاحبه اي با ورايتي گفته بود: 
من مي خواهم نگرش مردم را عوض كنم. نگرش 
آنها درباره سياهپوستان به عنوان امريكايي و 

درباره خود امريكا، بايد عوض شود. 
فريمن پنجاه و چهارمين دريافت كننده جايزه 
دس��تاورد يك عمر انجمن بازيگران بود. اين 
جايزه هر سال براي يك عمر دستاورد بازيگري 

و نيز مشاركت بشردوستانه اهدا مي شود. 
س��ال پيش ليلي تاملين اين جايزه را دريافت 
كرد و براي سخنراني اش درباره رئيس جمهور 
جديد و مش��ابهت  ديدگاه هايش ب��ا نازي ها 
خبرس��از ش��ده بود. در ش��رايطي كه جامعه 
امريكايي ب��ه طرزي كم س��ابقه ب��ا اعتراض 
عليه رفتارها و گفتاره��اي رئيس جمهور اين 
كش��ور قرار گرفت��ه و عرصه سياس��ي امريكا 
را ب��ا بداخلاقي ه��اي معيني روب��ه رو كرده 
اس��ت، صنع��ت فيلمس��ازي هالي��وود نيز با 
موجي بي س��ابقه از بداخلاقي مواجه اس��ت. 
بداخلاقي هايي كه ب��ه عنوان زخمي كهنه در 

حال سر باز كردن هستند.

    معصومه طاهري
صادق س�اماني متولد زاهدان و طلب�ه حوزه علميه 
سفيران هدايت اين شهر است. او كه اكنون در سطح 
2 حوزه علميه تحصيل مي كند، حدود پنج سال است 
در زمينه انيميشن وارد شده  و به فعاليت مي پردازد. 
با وي در م�ورد اي�ن تجرب�ه اش و فعاليت هايي كه 
در حال س�ازماندهي اس�ت گپ و گفتي داش�تيم. 
شما طلبه ايد، چه شد كه وارد بحث انيميشن 

شديد؟
قبل از آن كه وارد حوزه علميه ش��وم به نوعي نسبت به 
كار هن��ري، رس��انه اي و ديني علاقه و دغدغه داش��تم. 
معتقدم بايد در كن��ار بحث ديني، كار رس��انه اي انجام 
ش��ود و از روش هاي نوين تبليغ در حوزه دين استفاده 
كنيم. براي همي��ن در بحث طراحي س��ايت، طراحي 
گرافيكي و فتوش��اپ و همين طور مدل سازي سه بعدي 
ورود كردم. سيستان و بلوچستان مثل تهران يا شهرهاي 
ديگر نيس��ت كه نيرو براي تيم كاري زياد داش��ته باشد 
و ش��ما راحت از دو انيماتور براي كار دعوت كنيد؛ البته 
يكي دو تيم هس��تند كه به بقيه كاري ندارند و آموزشي 
هم نمي دهند علي الخصوص در جبهه انقلاب اس��لامي 
سيستان و بلوچستان ضعف بزرگي در اين زمينه داشتيم. 
به همين خاطر نياز بود كار شود. براي هنرمندان انقلابي 
استان ، گروهي با مديريت آقاي زحمتكش كه طلبه است 
را تشكيل داديم به نام خانه هنر انقلاب اسلامي سيستان و 
بلوچس��تان؛ گروهي خودجوش بدون هيچ وابس��تگي 
به نهادهاي دولتي در حوزه هاي مس��تند، انيميش��ن و 
گرافيك، مشغول كار شديم و خودم مسئول پوپانمايي 
هستم و كارگاهي را با موضوع چگونگي ساخت انيميشن 
راه اندازي كرديم. الان يك تيم 16 نفره انيميشن داريم 

كه تخصصي كار مي كنند. 
از اين تيم كاري چه خروجي هايي گرفتيد؟

هدفمان اين ب��ود كه همزمان با آم��وزش، توليد را پيش 
ببريم كه هم بازدهي بيشتري دارد و هم بچه ها كار تيمي 
ياد مي گيرند و به يك خروجي برسيم. بچه ها هم با ديدن 
خروجي خودشان انگيزه ادامه كار پيدا  كنند. به خصوص 
بچه هايي كه صف��ر هم نبودند، بلكه در انيميشن س��ازي 

منفي 1۰ بودند. انيمه اس��توديو را يادش��ان داديم و بعد 
از گذش��ت يك ماه و نيم بچه ها در اين استوديو مهارت و 
تخصص پيدا كردند و صاحب تيم طراحي شديم. تيم سازي 
ما ش��امل طراحي، ريك و انيميت بود. همه تقس��يم كار 
كرديم و آموزش هاي تخصصي ب��ه افراد مجموعه داديم. 
بعد وارد توليد كار اتود ش��ديم، در آخر يك كار اتود سه، 

چهار دقيقه اي هم انجام داديم. 
موضوع كار اولي كه كرديد هم ظاهراً سياسي 

بود؛ درست است؟
بله؛ يك بحث انتقادي درباره گازرساني به استان سيستان 
و بلوچستان بود، گفته بودند گاز به زاهدان رسيده است 
كه درست بود ولي فقط تا اول شهر، جوري بحث تبليغات 
را انجام داده بودند كه گويا گاز به همه خانه هاي مردم شهر 
زاهدان رسيده و از اين مسئله به عنوان تبليغ انتخاباتي 
استفاده مي كردند. ما اين مسئله را موضوع كار قرار داديم 
كه اگر گاز رس��يده به زاهدان چرا زير تابلويي كه نوشته 
گاز را به زاهدان رسانديم، كپسول گاز مي فروشند و هنوز 
گازي را ما حس نكرده ايم! البته باز هم تأكيد مي كنم كه 

اين كار حين دوره آموزش افراد درست شد. 
تأثيري هم داشت؟

بعد از اين كه انيميش��ن توليد ش��د از كانال خودمان در 
فضاي مجازي منتش��ر كردي��م بيش از 5 ه��زار بازديد 
داشت. سپس در يك س��ري از كانال هاي معروف كه در 
زمان انتخابات فعاليت مي كردند انتشار پيدا كرد و از هر 
كدام 7، ۸ هزار بازديد داشت. بعد از اين كار بود كه بچه ها 
انگيزه پيدا كردند و ديدند كلاس ها برايشان مفيد بوده؛ 
يك نفر برادرش را آورد، يك نفر دوستش را آورد، يك نفر 
خواهرش را آورد. الان اگر بخواهيم در بحث درآمدي هم 
براي خودمان كار كنيم در اس��تان مان از سوي ادارات و 
ارگان ها س��فارش كار وجود دارد ولي هدف ما اين است 
كه يك تيم قوي ساخته ش��ود كه بتواند سفارش ها را به 

بهترين شكل ممكن انجام دهد و تأثيرگذار باشد. 
در سيس�تان به خاطر محروميت هايي كه دارد 
از نخبه ها و نيروه�اي خلاق و كارآفرين حمايت 
نمي كنند. آيا نخبه هايي هم داريم كه از استان به 
تهران يا كشورهاي ديگر مهاجرت كرده باشند؟

خيلي زياد؛ البته در حوزه انيميشن اطلاعي ندارم ولي در 
حوزه مستند زياد هستند مثلًا آقاي ريگي و خيلي هاي 
ديگر كه از سيستان مهاجرت كردند. هركس كه به جايي 
مي رسد نمي ماند چون يك سري محدوديت هايي داريم 
و حس مي كند اينجا جاي پيشرفتي ندارد به خصوص 
مس��ئولان اس��تاني اذيت مي كنند و جلوي پيشرفت 
خيلي ها را مي  گيرند در نتيجه مجبور به كوچ از استان و 

مهاجرت مي شوند. 
فضاي مجازي يك س�ري از اي�ن فاصله ها را 
برداشته و شما از همان سيستان مي توانيد با 
كل دنيا ارتباط داشته باشيد حتي بدون اين كه 
هزينه رفت و برگشت و هزينه اسكان بپردازيد. 
به نظر شما جوانان از اين فرصت فضاي مجازي 

تا حالا در سيستان چقدر استفاده كرده اند؟
بقيه را چندان اطلاع ندارم ولي ما خودمان تقريباً استفاده 
كرده ايم. مث��لًا از همين ج��ا از طريق فض��اي مجازي با 
آقاي سلطاني مسئول بازي س��ازي سراج ارتباط گرفتيم 
يا با آقاي همداني كارگردان انيميش��ن فهرست مقدس 
كه خانه انيميشن دارد، مرتبط ش��ديم و راهنمايي هايي 
 گرفتيم كه روند كارمان چگونه باش��د. نمونه كارهايمان 
را مي فرس��تاديم انتقاد مي كردند و نظر مي دادند. همه از 

طريق فضاي مجازي بود.
از هنرمندان تهران به غير از دوستاني كه نام آورديد 
كس�ي هم بوده كه اردوي جه�ادي اش را كمك به 

توانمندسازي تيم شما قرار دهد؟
بله؛ در همايش فضل وصل با عب��اس گودرزي صحبت 
كرديم كه به صورت جهادي ب��راي آموزش نيروهاي ما 
به زاهدان بياي��د و اين يك اتفاق خيلي خ��وب براي ما 
محسوب مي شود. به نظرم اگر اين نوع تفكر جهادي در 
توانمندسازي فرهنگي اقتصادي از يك سو بين بچه هاي 
انقلابي زاهدان و از س��وي ديگر نزد هنرمنداني كه توان 
اين كار را دارند وجود داشته باشد و ادامه پيدا كند به طور 
قطع شاهد اتفاقات بسيار خوبي خواهيم بود. چه اين كه 
استعداد و انگيزه در جوانان منطقه ما وجود دارد و تنها نياز 
به حمايت و راهنمايي هستند تا ظرفيت ها و توانايي هاي 

بالقوه خود را بالفعل كنند.

گفت و گو با مدير جمعيت خودجوش انيميشن سازان سيستان و بلوچستان

انيميشن را از منفی 10 شروع کردیم و صاحب تيم طراحی شدیم!
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